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1. In het Financieel Dagblad van 26-10-2019 wordt voormalig grootaandeelhouder Joop 
Roodenburg, directeur van offshorebedrijf Huisman, welke in juni 2016 zijn belang in Tocardo 
terugtrok, geïnterviewd. Ik citeer: “Grootaandeelhouder Huisman zag een bedrijf zonder groei, 
zonder inkomsten, en zonder uitzicht op verbetering. ‘Ik was er flauw van’, zegt Roodenburg.” 
Gezien de slechte financiële positie in 2016: Wat was de financiële stand van zaken op 
het moment van de herinvestering? Waren er inkomsten? Welke prognose op groei en 
verbetering waren er?  

2. In het FD wordt vermeld dat Bart Blokhuis, directeur van PDENH, al voor het eerste 
faillissement, intensieve gesprekken had met Tocardo. Over dat contact wordt het volgende 
vermeld: “Tocardo was een klein bedrijf, maar wel een bekende naam in Noord-Holland. 
PDENH is er een in het oog springende investeerder. Het is een kleine wereld: je komt elkaar 
tegen op vakbeurzen en conferenties, zegt Blokhuis in zijn kantoor in Amsterdam Science 
Park. Van wie precies het initiatief kwam, dat weet hij niet meer: in elk geval liepen er de 
tweede helft van 2017 al intensieve gesprekken tussen het fonds en het bedrijf. Dus verbaasd 
over het eerste faillissement, dat was hij zeker niet. Waarom is de heer Blokhuis niet bekend 
van wie dit initiatief kwam en kan dit alsnog achterhaal worden? Zo nee, waarom niet? 
Liep dit eerste contact met Tocardo niet middels de reguliere aanvraagprocedure op de 
website van PDENH? Is het gebruikelijk dat PDENH op informele wijze tot gesprekken 
komt? 

3. Tevens spreekt de heer Blokhuis over het risico van Tocardo: “Tocardo was een hoog risico, 
zegt hij. ‘Dat wisten we, dus het was een weloverwogen besluit om erin te stappen.” Welke 
overwegingen zijn bij deze investering van toepassing geweest? Zijn de criteria 
gehandhaafd zoals aangegeven op de website van PDENH? Hierbij enkele criteria: 

1. de businesscase is transparant, haalbaar en onderbouwd met een degelijke 

exploitatieberekening;

2. het project of bedrijf beschikt over een toegewijd, integer en kundig managementteam;

3. het project of bedrijf levert voldoende rendement op met aanvaardbare risico’s.


1. Hoe is bepaald dat de businesscase in geval van een doorstart, haalbaar waren, 
juist gezien het bedrijf zojuist failliet was gegaan? 

2. Welke vooruitzichten waren er van toepassing welke konden leiden tot voldoende 
perspectief, ten opzichte van voor het failessement? 

3. In hoeverre was er een kundig managementteam werkzaam bij Tocardo, gezien 
Tocardo op enig moment is gekrompen naar vijf medewerkers? Wordt er 
tussentijds gemonitord of het bedrijf nog aan de criteria voldoet? 

4. Welk rendement werd er in het vooruitzicht gesteld bij Tocardo, gezien het hoge 
risico van de investering?


4. De heer Blokhuis spreekt over het euvel van de Brexit: “Een extra euvel was dat vanwege de 
Brexit niemand nog durfde te investeren in Schotland en Engeland, zo ondervond Blokhuis. Zo 
ontstond een domino effect.” Is het benoemde euvel niet een risico dat gemakkelijk 
voorzien had kunnen worden, gezien het referendum over de Brexit al in juni 2016 
plaatsvond, en de uitreding maart 2019 zou volgen? Is hier rekening mee gehouden in 
de businesscase van Tocardo? Zo nee, waarom niet? 

5. De heer Blokhuis spreekt over de Demonstratie Energie Innovatie (DEI): “Regels voor subsidie 
zijn multi-interpretabel, zegt de PDENH-directeur. Het draaide bij Tocardo om de 
subsidieregeling Demonstratie Energie Innovatie (DEI). Die gelden moeten de investeringen 
voor een groot deel dekken. Er zijn verschillende aanvragen ingediend. De uitkomst was 
steeds: duim omlaag. Geen DEI dus voor getijdenenergie. Het bedrijf kwam miljoenen tekort.” 
Is het afkeuren van de aanvragen niet een risico dat voorzien had kunnen worden? Is er 
van te voren een analyse op haalbaarheid uitgevoerd om de subsidie te verkrijgen? Is 
GS het met mij eens dat Tocardo op deze manier wel erg eenzijdig op enkele inkomsten 
leunde? Zo nee, waarom niet? 
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